
Ljudski shod v Šoštanju. 
Za dan 5. julija so sklicali šoštanjski 

rodoljubi ljudski shod, ki se je vršil ob po-
voljni udeležbi v vrtnih prostorih hotela 
»Avstrija«. Posebno mnogoštevilno so prihi
teli na shod zavedni Velenjčani, na čelu jim 
gg. župnik C i z e j in župan S k a z a. Okrajno 
glavarstvo se je menda balo, da bi znale tudi 
v Šoštanju kake nemškutarske barabe izž.vati 
mirne Slovence, za to je osem orožnikov 
bilo pripravljenih, da skrbijo, ako potrebno, 
za mir in red. Kot vladni zastopnik je bil 
pri shodu navzoč okrajni glavar slovenje
graški gosp. Čapek. Gospod glavar mora k 
vsakemu slovenskemu zborovanju, ker drugi 
uradniki slovenjegraškega okraja niso dovolj 
zmožni slovenskega jezika. 

Shod je otvoril župan šoStanj3ki gospod 
R a j š t e r. Na to se je izvolil predsednikom 
g. dr. Fr. M a y e r , odvetnik v Šoštanju, ki 
je srčno pozdravil zborovalce ter govornike, 
predstavil vladnega zastopnika in oddal be
sedo g. A. K o r o š c u iz Maribora. 

G. A. K o r o S e c govori o narodnogos
podarskih zadačah spodnještajerskih Slovencev. 
Mi imamo lepo, krasno domovino, paziti mo
ramo, da nam ne preide v tuje roke. Pod
pirajmo slovenske obrtnike in trgovce! Če 
starisi pošiljajo svoje sinove k trgovini ali 
obrtništvu, naj se držijo načela, da dajejo 
svoje otroke le Slovencem v učenje. Pri tujih 
ljudeh se vam odtujijo tudi vaši otroci, oni 
postanejo tuji vaši veri, vašemu jeziku in 
vaSemu političnemu prepričanju. Grajal je 
tudi ono znano slovensko specijaliteto, kako 

mnogi kmetje skrbijo za boljšo bodočnost 
svojih otrok. Da bi sina lažje v kmetskem 
stanu stalo, dajejo ga učiti eno ali več let 
nemški. Noben narod si na ta način, z 
učenjem tujih jezikov, ne skuša izboljšati 
svojih gospodarskih razmer. Le marsikateri 
slovenski kmet je tako kratkoviden ter da si
nove učiti nemški, namesto gospodarstva. S 
tem skrbi le za nemške sinove, da potem 
lažje kot uradniki žtvijo v naših prijetnih 
krajih Dajajte rajši sinove na kmetijsko šolo 
v Grm na Kranjskem, nego jih mučite s tujim 
jezikom, na ta način boste boljše poskrbeli 
za njihovo bod.čnost! 

G. dr. VI. S e r n e c je govoril o poli
tičnem položaju ter izvajal: Desetletja se bo
rimo Slovenci za naše pravice, pa še vedno 
nismo dosegli zajamčene nam jednakoprav
nosti z Nemci. Zakaj imamo svoje poslance? 
Ti storijo svojo dolžnost; toda Korber, ako
ravno je izjavil, da bo nepristranski, je po
polnoma pod nemškim uplivom. Ne dovoljuje 
Slovanom nič, ako nemški nacijonalci s tem 
niso zadovoljni. Poslanci so ga opetovano 
opozorili "na krivice, ki se Slovencem na 
Spod. Štajerskem gode, opozorili na to, da 
da se nastavljajo v slovenskih krajih zgolj 
nemški, Slovencem sovražni uradniki, da ni
mamo nič slovenskih strokovnih in srednjih 
šol, toda ministrski predsednik jim je odgo
voril, da mu tega nemška ljudska stranka ne 
dovoljuje, da bi izpolnil skromne slovenske 
želje. Rogal se je celo našim poslancem, da 
slovenski narod o vsem tem nič ne ve, da 
ljudstva nimajo za seboj. Zato mora sloven
sko ljudstvo govoriti na shodih, slovenski 

narod mora zahtevati na shodih slovenske 
šole, slovenskih uradnikov. Toda ne samo 
ministrski predsednik je kriv, da nič ne do
sežemo, kriv je temu tudi razpor na Kranj
skem, ki je dospel do tega, da se zveze ena 
stranka celo z našim najljutejšim sovražni
kom, Nemcem. Ta razpor je povzročil, da 
smo v državnem zboru deljeni na več sku
pin in da kranjski poslanci ne nastopijo tako 
energično proti vladi, kakor bi ta zaslužila, 
boječi se, da zgubijo pomoč vlade v boju za 
kranjski deželni zbor. Toda naj bodo razmere 
v državnem in deželnem zboru sedaj Se tako 
neugodne, zmagali bomo le enkrat, ako osta
nemo le zavedni; boj z Nemci dobojeval se 
bo v prvi vrsti na domačih tleh. Nemec nas 
ne bo zmagal, dokler ostane Slovenec zna
čajen in zvest svojemu narodu, zvest geslu: 
»Biti slovenske krvi, bodi Slovencu ponos!« 

Kot tretji govornik nastopi dežeini po
slanec za slovenjegraški okraj g. Ivan Voš
njak ter poroča: Ker se nemška večina ni 
ozirala na naše opravičene želje, zapustili 
smo v zadnji deželnozborski dobi deželni 
zbor ter vkljub nasprotovanju vstrajali pri 
abstinenci. Ako bi omahovali, bi nam to le 
Škodilo pri nasprotnikih. Lani so bile nove 
volitve. Bilanca je ostala stara, zopet je prišlo 
osem Slovencev v deželni zbor. Namestnik 
grof Clary se je potegoval, da vstopimo novo
izvoljeni poslanci v zbornico. Zavezal se je, 
da bo slovenske poslance v nagovoru posebej 
pozdravil, in isto formalnost je dosegel tudi 
pri deželnem glavarju grofu Attemsu. Vsto
pili smo torej v deželni zbor. Prvo zasedanje 
je trajalo samo dva dni, stavilo se je mnogo 



predlogov, poslanec Robič je zahteval s po
sebnim predlogom razširitev volilne pravice, 
jaz pa ustanovitev slovenske kmetijske šole 
v našem ali pa celjskem okraju. Zadnja be
seda se še o teh predlogih ni govorila. V 
drugem zasedanju se je vršila važna volitev 
deželnega oobornika. Izmed Slovencev je iz
voljen zopet poslanec Robič in sicer s po
močjo bauernbiindlarskih glasov. Toda pov
darjati moramo, da so nam ti sami radi dali 
glasove, da nismo prosjačili zanje. Kako bo 
ravnala nemška večina v bodoče z nami, ne 
vemo. Vstrajajte ob naši strani, tem lažje 
je nam poslancem potem delovati za Vaše 
koristi. 

G. dr. Maver govori o veliki potrebi 
gospodarske izobrazbe in gospodarskega na
predka ter zahteva ustanovitev strokovnih 
kmetijskih šol. 

G. župan velenjski, g. Skaza, je stavil 
naslednje resolucije, ki so bile enoglasno 
sprejete: 

1. Z ozirom na to, da je bilo mogoče 
nemškim poslancem vseh frakcij združiti se 
v eno narodno skupino, želeti bi bilo in pri
čakuje se, da bi se tudi slovanski poslanci 
vseh frakcij, posebno pa jugoslovanski, zdru
žili v t a k o parlamentarno skupino, koja 
ima varovati v prvi vrsti obče slovenske 
zadeve. 

2. Ker se na gospodarskem in narodnem 
polju vkljub temu, da so se udali deželni 
poslanci in zopet vstopili, nič ni storilo, po
novimo že tolikokrat izraženo željo, da se 
za slovenski del naše kronovine napravi po
sebni politični oddelek. 

3. Pričakuj': se, da se nam dado, ker 
naše srednje šole potrebam ne zadostujejo in 
je treba višjih izobraževalnih zavodov, po
sebno obrtnih, strokovnih in kmetijskih Sol, 
čim preje ustanovljenja enakih zavodov. 

S tem je bilo zborovanje končano in 
predsednik dr. Maver isto zaključi ter se za
hvali g. okrajnemu glavarju za njegovo na
klonjenost. 


